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 قطعنامه الزام آوری علیه ایران 
تصویب نخواهد شد

تسلیت مقام رهبر معظم انقلاب در 
پی درگذشت حجت الاسلام دعایی 
رهبر معظم انقلاب، در پیامی درگذشت مبارز 
قدیمی و یار دیرین امام بزرگوار حجت الاسلام 
سیدمحمود دعایی را تسلیت گفتند. متن این 
پیام بدین شرح است: »بسم ا... الرحمن الرحیم 
درگذشت مبارز قدیمی و یار دیرین امام بزرگوار 
جناب حجت الاسلام آقای سیدمحمود دعائی 
رحمةا... علیه را به خاندان گرامی به ویژه همسر و 
فرزندان مکرّم و نیز مجموعه  بزرگ دوستداران 
و همکاران ایشان تسلیت عرض می کنم. ایشان 
برخوردار از صفات نیک و پسندیده ای بودند: صفا 
و سلامت نفس، فروتنی و ساده زیستی، پاکدستی 
و قناعت، ارادت عمیق و راسخ به امام بزرگوار 
و انقلاب و پایداری و وفا در دوستی و رفاقت. 
گذشته  ایشان در عراق و ایران در دوران مبارزات 
هم فصل مُشبِع دیگری است که موجب رحمت 

و مغفرت الهی است ان شاءا... .
 از خداوند متعال تفضلاتش را برای آن مرحوم 

مسألت می کنم. 
سیّدعلی خامنه ای ۱۶خرداد ۱۴۰۱«

 زمان مراسم ترحیم 
مرحوم دعایی اعلام شد

مراسم ترحیم مرحوم دعایی چهارشنبه 
ساعت 13 و 30 دقیقه در مسجد نور برگزار 
می شود. مراسم ترحیم مرحوم حجت الاسلام 
والمسلمین سید محمود دعایی نماینده ولی 
فقیه در موسسه اطلاعات، روز چهارشنبه 18 
خرداد 1401 از ساعت 13 و 30 لغایت 15 از 
طرف خانواده ایشان در مسجدنور واقع در میدان 

فاطمی برگزار می شود. 

دستاورد ملموس دولت سیزدهم 
عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری 
مجلس گفت: مهار کرونا دستاورد ملموس 
دولت سیزدهم و نتیجه تلاش شبانه روزی کادر 
درمان بود که باید مورد تقدیر و تشکر قرار گیرد. 
محمدمهدی زاهدی با بیان اینکه در بیش از 
دو سال گذشته که کشور درگیر بیماری کرونا 
بود کادر درمان و کادر آموزش کشور شرایط 
سختی را داشتند کادر آموزش برای آموزش 
غیرحضوری دانش آموزان و کادر درمان نیز برای 
مقابله با این ویروس و این بیماری با مشکلاتی 
روبه رو بود، گفت: باید به دلیل مهار بیماری کرونا 
و به صفر رسیدن آمار فوتی ناشی از این بیماری 
از کادر درمان کشور و وزارت بهداشت تقدیر 
و تشکر کرد. نماینده مردم کرمان در مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: این موفقیت با 
تلاش مجدانه دولت آیت ا... رئیسی و وزارت 
بهداشت دولت سیزدهم حاصل شده و دولت 
با تلاش شبانه روزی خود به این موفقیت دست 

پیدا کند. 

 حضور رئیس دولت اصلاحات 
در منزل مرحوم دعایی

رئیس دولت اصلاحات در منزل مرحوم 
حجت الاسلام والمسلمین دعایی حضور یافت.، 
سید محمد خاتمی، پیش از ظهر دوشنبه 
1۶خرداد 1401 در منزل مرحوم حجت الاسلام 

والمسلمین سید محمود دعایی، حضور یافت. 

 علت تعویق سفر 
امیرعبداللهیان به ترکیه

یک خبرگزاری ترکیه ای اعلام کرد: سفر 
وزیر خارجه ایران به ترکیه که قرار بود دیروز 
انجام شود به تعویق افتاد. به گزارش خبرگزاری 
اخلاص، سفر حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه ایران به آنکارا به زمان دیگری موکول 
شده است. بر اساس اطلاعات به دست آمده از 
منابع دیپلماتیک این سفر به دلیل هماهنگ 
نشدن ساعت برنامه دیدار امیرعبداللهیان و 
مولود چاووش اوغلو، وزیر امور خارجه ترکیه 

به تعویق افتاد. 

 بیانیه نمایندگان پیروان 
ادیان الهی در مجلس

نمایندگان پیروان ادیان الهی در مجلس در 
بیانیه ای خطاب به گزارشگر ویژه حقوق بشر 
سازمان ملل متحد، توهین به باورهای آیینی 
مسلمانان و اکران فیلم عنکبوت مقدس در 
جشنواره کن را محکوم کردند. در بخشی از 
این بیانیه آمده است: در جشنواره فیلم کن 
که تحت سیطره و فرامین دولت فرانسه برگزار 
می شود شاهد آن بودیم که ساخته ای نه تنها 
صرفا سیاسی بلکه شبنامه سخیف تصویری که 
ماحصل ذهن مشوش فردی ایرانی تبار و برآمده 
از زر استکبار است و به اعتقادات و ارزش های 
مسلمانان و جمعیت عظیم شیعیان جهان 
توهین کرده مورد توجه این جشنواره قرار گرفته 
است، این سیاهه تصویری با سوگیری اجتماعی، 
مذهبی و تحقیر باورهای آیینی مسلمانان 
درصدد است مسیری را رود که سلمان رشدی ها 
در آیات شیطانی و آتش زنندگان قرآن کریم 
رفته اند. لذا ما نمایندگان ادیان الهی در مجلس 
شورای اسلامی با محکومیت چنین رفتارهای 
غیر دینی و انسانی از سردمداران کشورهای به 
ظاهر خداپرست می خواهیم که چنانچه خواهان 
صلح و همزیستی سازنده ادیان و فرهنگ ها در 
جهان هستند به تجدید نظر اساسی در رویکردها 

و باورهای غلطشان دست یازند. 

خبـــر

امیرعلی ابوالفتح
تحلیلگر مسائل بین الملل

 رحمان قهرمان پور
کارشناس مسائل بین الملل

رئیس قوه قضائیه: 

دستگاه اطلاعاتی اتفاق رخ داده در مراسم چهاردهم خرداد را دنبال کند
 پیگیری های لازم درخصوص حادثه متروپل آبادان انجام شود

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با اشاره به 
اتفاقی که در مراسم گرامیداشت سالگرد ارتحال 
امام خمینی)ره( در روز چهاردهم خرداد )هنگام 
سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین حسن 
خمینی( رخ داد و با موضع گیری و نارضایتی 
رهبر معظم انقلاب همراه بود، اظهار داشت: با 
توجه به اینکه اتفاق رخ داده در روز 14 خرداد در 
حرم مطهر امام راحل، مسبوق به سابقه است، از 
دستگاه اطلاعاتی می خواهیم تا این موضوع را 
دنبال کنند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، در جریان نشست شورای عالی قوه 
قضائیه، ضمن تبریک و تهنیت ولادت با سعادت 
حضرت علی بن موسی الرضا)ع( و دهه کرامت 
و گرامیداشت سالگرد ارتحال ملکوتی حضرت 
امام خمینی)ره( و همچنین قیام 15خرداد، 
گفت: امام راحل آموزش دیده مکتب قرآن و 
اسلام ناب است لذا همان طور که اسلام و قرآن 
زنده است، امام عظیم الشأن ما نیز زنده است و 
زنده خواهند ماند. آزادگان و انسان های پاک 
سیرت در اقصی نقاط دنیا، شیفته بصیرت، 
شجاعت، زمان شناسی و دشمن شناسی معظم له 
هستند.  رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به 
اتفاقی که در مراسم گرامیداشت سالگرد ارتحال 
حضرت امام خمینی)ره( در روز چهاردهم خرداد 
در حرم مطهر امام راحل )هنگام سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین حسن خمینی( رخ 

داد و با موضع گیری و نارضایتی رهبر معظم 
انقلاب همراه بود، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
اتفاق رخ داده در روز 14خرداد در حرم مطهر 
امام راحل، مسبوق به سابقه است، از دستگاه 
اطلاعاتی می خواهیم تا این موضوع را دنبال 
کنند؛ چنانچه عده ای از روی غفلت مبادرت 
به چنین عملی می کنند باید متنبه شوند؛ 
همچنین چنانچه عده ای ناخواسته از ناحیه 
شیاطین تحریک می شوند، باید به این مساله 
توجه کنند؛ از سویی دیگر، اگر دست های پشت 
پرده ای نیز وجود دارد که می خواهند اینگونه 
مراسم ملی و مهم ما را مخدوش کنند و سوژه 
به دست دشمن بدهند، باید موضوع دنبال و 
تعقیب شود و اقدام مقتضی و متناسب صورت 
گیرد.  رئیس عدلیه دستوراتی را در راستای 
رسیدگی دقیق و سریع درخصوص پرونده هایی 
که در استان خوزستان در رابطه با فروریختن 
ساختمان متروپل تشکیل شده، صادر کرد؛ از 
جمله آنکه به معاون اول خود دستور داد موضوع 
را از این حیث که ممکن است رسیدگی به پرونده 
برخی افراد تحت تعقیب قرار گرفته در صلاحیت 
تهران باشد، بررسی کند. وی افزود: چنانچه 
امکان تفکیک وجود ندارد، بر اساس ضوابط 
تدبیری شود تا در یک مرجع با سرعت، نظم 
و هماهنگی توأمان باشد و بدین ترتیب امکان 
حاشیه سازی از آنهایی که قصد حاشیه سازی 

دارند، سلب شود. رئیس قوه قضائیه همچنین 
به معاون اول دستگاه قضائی دستور داد که 
نسبت به اتمام سریع تر تحقیقات درخصوص 
حادثه متروپل آبادان پیگیری های لازم را انجام 
دهد تا پرونده هر شخص به هر میزانی که در 
این حادثه مقصر بوده طبق قانون تکمیل شود. 
رئیس دستگاه قضا در ادامه از برخی رسانه های 
داخلی که »بعضی دروغ ها و مطالب خلاف واقع« 
را درخصوص حادثه متروپل منتشر می کنند 
گلایه کرد و به آنها تذکر داد که مبادا در زمین 
دشمن بازی کنند. رئیس قوه قضائیه تصریح 
کرد: افراد متدین و وظیفه شناس عنایت داشته 
باشند، خبری که می خواهند منتشر کنند، آیا 
صحت دارد یا نه؟ حتی اگر صحت داشته باشد با 
چه ادبیاتی باید منتشر کنند و چه کسی از این 
خبر بهره می برد؟ آیا این خبر به تحقق عدالت 
کمک می کند؟ مبادا برای دشمن سوژه سازی 
شود. محسنی اژه ای در ادامه مشخصا به انتشار 
خبر و تفاسیر خروج یکی از مسئولان سابق 
استان خوزستان از کشور و سپس بازگشت او به 
ایران اشاره کرد و گفت: هیچ کدام از مسئولین 
ذیربط و هیات های اعزامی)دولت، مجلس و 
دادستانی کل کشور( نسبت به فرد مورد اشاره 
در خصوص فروریختن ساختمان آبادان گزارشی 
ارائه نداده اند و طبیعتاً اقدام قضائی نیز در مورد 

وی در این خصوص صورت نگرفته است. 

نشست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در حالی 
برگزار می شود که آمریکا و اروپایی ها از پیش گفته اند که احتمالا 
در این نشست قطعنامه ای علیه ایران تصویب خواهند کرد. 
حال اینکه این قطعنامه چگونه رأی بیاورد، همراه با اجماع یا 
اکثریت آرا خواهد بود و واکنش ایران و غربی ها چگونه است همه 
پارامترهای تعیین کننده ای است. آمریکایی ها مایل هستند که 
ایران توافقی که واشنگتن می خواهد را بپذیرد که تا کنون این 
اتفاق رخ نداده است. به همین خاطر است که هنوز فشارهایی را 
وارد می کنند و انواع و اقسام کارهایی که از دست شان بر می آید 
را انجام می دهند که به خواسته خود برسند. حال اینکه در نهایت 
ایران بپذیرد یا نه و توافق حاصل شود یا نشود به پارامترهای دیگر 
بستگی دارد و تا زمانی که موضع شورای حکام در خصوص ایران 
مشخص نشود نمی توان نسبت به شرایط اظهار نظر کرد. طبیعی 
است که آمریکایی ها می خواهند با تهدید و فشار اهداف خود را 
پیش ببرند و سالیان سال است که در پی این امر هستند. حداقل 
از زمانی که برجام آمده آنها در پی این هستند که با فشار و تهدید 
کار خود را پیش ببرند. انواع و اقسام ترورها، تحریم ها، توقیف 
کشتی ها و جلوگیری از انتقال پول و صدور قطعنامه در شورای 
امنیت و گزارش های شدید آژانس این رویکرد آمریکایی ها را در 
بر می گیرد. البته اینکه بعضا مقامات آمریکایی در اظهاراتشان 
بیان کرده و می کنند که سیاست فشار حداکثری دولت ترامپ 
نتیجه نداده بیشتر ناشی از تعارفات سیاسی است و اینگونه 
می گویند اما آمریکایی ها ذره ای در سیاست عملی خود نسبت 
به دولت ترامپ تغییری نداده اند. دولت بایدن در رویکردی 
متناقض از سویی می گوید که فشار حداکثری نتیجه نداده اما از 
سوی دیگر نه تنها تغییری هم در آن نمی دهد بلکه بعضا همان 
رویه را شدیدتر اعمال می کند. به عبارت دیگر حرف و عمل دولت 
بایدن یکی نیست و امید دارند که این فشار حداکثری بر ایران 
نتیجه بدهد. افتخار دولت بایدن این است که می گویند ما 70 
تا 80 درصد تحریم هایی که علیه ایران اعمال کردیم علیه سپاه 
پاسداران بوده است. حال اینکه قطعنامه ای در شورای حکام 
صادر شود یا نشود سیاست فشار حداکثری آمریکایی ها عوض 
نخواهد شد. نکته عجیب در این تناقض اینجاست که دولت 
آمریکا توافق را نقض کرده و از برجام بیرون آمده اما اروپایی ها 
به جای اینکه به آمریکا فشار بیاورند به ایران فشار می آورند. به 
جای اینکه کشور متخلف را تحت فشار قرار دهند به دولتی که 
به وظایف خود پایبند بوده فشار وارد می کنند. با این حال اینکه 
برخی در راستای زنده نگه داشتن و احیای برجام صحبت از 
توافق موقت می کنند باید گفت؛ ایران توافق موقت را رد کرده 
و دلیلی ندارد که بخواهد توافق موقت را بپذیرد. سوال اصلی 
اینجاست که آمریکایی ها تحریم ها را برمی دارند یا برنمی دارند. 
اگر بردارند که نیازی به توافق موقت نیست و اگر هم تحریم ها 

برداشته نشود دیگر توافق موقت معنی ندارد. 

تحرکات اخیر آمریکا، تروئیکای اروپا که شامل کشورهای 
انگلیس، فرانسه و آلمان می شوند هم راستا با تحرکات رژیم 
صهیونیستی نشان می دهد که آنها درصددند با اقداماتی 
همچون تصویب قطعنامه علیه کشورمان فضا را برای فشار 
بیشتر به ایران در جهت حرکت در مسیری که آمریکا 
می خواهد آماده کنند و از این طریق اهداف از پیش تعیین شده 
و خواسته خود را پیش ببرند. هر چند که ایران نشان داده تسلیم 
اینگونه فشارها و تحرکات غربی ها نخواهد شد.  با این حال در 
این راستا فضاسازی هایی علیه ایران در جهت برگزاری نشست 
فصلی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه ایران 
شکل گرفت و اسراییل با حمایت ضمنی آمریکا شروع به اعمال 
فشار بر آژانس و اعضای شورای حکام کردند، در این زمینه سفر 
رافائل گروسی به سرزمین های اشغالی و دیدار با نفتالی بنت 
نخست وزیر این رژیم بسیار ابهام زا بود. با توجه به اینکه اسراییل 
عضو ان پی تی نیست و خود یکی از اشاعه دهندگان سلاح های 
اتمی است، دیدار گروسی و بنت از لحاظ قانونی و حقوقی دارای 
ابهام و به نوعی محل بحث بود، این دیدار برای اعمال هرچه 
بیشتر فشار بر آژانس بین المللی انرژی اتمی برای موضع گیری 
علیه پرونده هسته ای ایران انجام شده است. اما به نظر می رسد 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در این دور قطعنامه 
الزام آور علیه پرونده هسته ای ایران تصویب نخواهند کرد، بلکه 
با صدور یک بیانیه غیر الزام آور علیه فعالیت های هسته ای 
ایران، باعث تشدید شدن فضا خواهند شد، از سویی با توجه 
به برگزار شدن نشست بعدی شورای حکام در ماه سپتامبر، 
ممکن است در این نشست اتفاقات دیگری رخ دهد. همیشه 
در آستانه برگزاری نشست های فصلی شورای حکام این اخبار 
رسانه ای پیرامون صدور قطعنامه  علیه ایران وجود داشته، اما 
به نظر می رسد که با توجه به مجموعه شرایطی که وجود دارد، 
این بار نیز آمریکا و اروپا  علیه ایران قطعنامه ای الزام آور صادر 
نخواهند کرد، اما از طریق بیانیه پایانی نشست شورای حکام 
درصدد برخواهند آمد تا با فشار ، کشورمان را به سمت همکاری 
با بازرسان آژانس سوق دهند. با توجه به فضای بین الملل و 
به خصوص جنگ اوکراین که کماکان ادامه دارد و از سوی دیگر 
اظهارات مقامات غربی مبنی بر اینکه می خواهند همچنان 
مسیر دیپلماسی را ادامه دهند، فاصله زمانی تا نشست بعدی 
شورای حکام در ماه سپتامبر از اهمیت بسزایی برخوردار است 
و باید دید که فضا به چه شکلی پیش خواهد رفت، از سوی دیگر 
با توجه به صحبت های اخیر وزیر امور خارجه کشورمان مبنی 
بر اینکه کماکان امکان توافق وجود دارد، این موضوع می تواند 
فضای مذاکرات را مثبت کند، اما گزارش پایانی شورای حکام 

نیز در این باره بسیار با اهمیت است. 

 نظارت مجلس 
قوی باشد 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
با بیان اینکه لازم است نظارت های قوی 
و میدانی در دستور کار نمایندگان قرار 
گیرد، گفت: مجلس باید با نظارت های 
خود تلنگر جدی به دستگاه های اجرایی 
بزند. رحیم زارع درباره عملکرد مجلس 
یازدهم در دو سال گذشته، گفت: نقطه 
قوت مجلس یازدهم، هماهنگی، وحدت و 
همدلی میان نمایندگان است و این مساله 
یکی از مسائل مهم و برجسته این مجلس 
است. وی بیان کرد: نمایندگان مجلس 
یازدهم تاکنون دغدغه های معیشتی 
و اقتصادی مردم را به خوبی پیگیری 
کردند. مجلس نسبت به مسائل روز به 
خوبی ورود کرده و راهکارهای قانونی و 
نظارتی لازم را در این زمینه مورد توجه 
قرار داده است. نماینده مردم آباده در 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: آن 
چیزی که مجلس یازدهم باید در دو سال 
آینده مورد توجه قرار دهد، این است که 
نمایندگان باید بیشتر روی بعُد نظارتی 
مجلس متمرکز شوند. زارع ادامه داد: باید 
مجلس از ابزارهای نظارتی خود بیشتر 
استفاده کنند و نظارت مجلس حتماً باید 

تقویت شود.

 غروب یک میانجی 
انسانی و مدنی

علی ربیعی سخنگوی دولت قبل در 
یادداشتی به مناسبت درگذشت سید 
محمود دعایی با عنوان غروب یک میانجی 
انسانی و مدنی نوشت: چقدر به آدم هایی 
که در میانه اعتدال ایستاده، نقطه اتصال 
و ساطع مهربانی می  شوند؛ نیازمندیم. 
آدم هایی که به تنهایی همچون یک نهاد 
هستند. نهادهایی که در فضای مهرآگین 
آن همگان با متنوع ترین گرایش ها، 
احساس آرامش می کنند وآن را تکیه گاه 
خود می دانند. آدم هایی که به تنهایی 
همچون یک نهاد هستند. نهادهایی 
که در فضای مهرآگین آن همگان با 
متنوع ترین گرایش ها، احساس آرامش 
می کنند وآن را تکیه گاه خود می دانند. 
روزنامه اطلاعات در دوران مدیریت 
دعایی، تبدیل به یک سنگر بزرگ مدنی 
شد. دعایی روزنامه اطلاعات را تبدیل 
به یک آرمانشهر کرد که بسی فراتر از 
یک روزنامه صرف بود. یک نقطه تلاقی؛ 
یک حریم حوزه عمومی که چهره های 
ناهمگون سیاسی، فرهنگی و اجتماعی 
را می توانست به طور یکجا گردهم آورد، 
زیر یک سقف گفت وگویی. بی تردید سید 
محمود دعایی از بازماندگان انقلابیون 
اصیل است که زیستی خیرخواهانه برای 

همه داشت. 

آرمان ملی-  سهیل ثابت: چالش در احیای 
برجام و تعلیق و تنفس در مذاکرات احیای توافق 
هسته ای در وین باعث شده تا غربی ها با دستاویز 
قرار دادن ابعاد فنی پرونده هسته ای ایران و 
مهم تر از آن گزارش اخیر رافائل گروسی مدیر کل 
آژانس، فضا و شرایط را به سمت و سویی ببرند 
تا با فشار بر ایران و احتمالا تصویب قطعنامه ای 
در شورای حکام بر ضد کشورمان بتوانند احیانا 
امتیازات خاص خود را از ایران بگیرند. اما هم 
تروئیکای اروپا و هم آمریکا می دانند که ایران 
محکم بر مواضع خود ایستاده و اگر بخواهند 
راه های غیر سازنده ای چون تصویب قطعنامه 
یا فشارهایی از نوع دیگر را بر ایران آزمایش و 
تحمیل کنند شرایط به نحو دیگری پیش خواهد 
رفت و قطعا ایران نیز موضع گیری قاطعی از خود 
نشان خواهد داد. مسلما آن چیزی که باعث شده 
امروز اروپایی ها و آمریکا در پی تصویب قطعنامه 
و فشار بر ایران باشند تحرکات صهیونیست هایی 
است که قصدی جز بر هم زدن صلح و امنیت 
بین المللی ندارند. لذا کاملا مشخص است که 
غربی ها در زمین رژیم صهیونیستی بازی کرده و 
طبق میل آنها عمل می کنند. این در حالی است 
که به گواه خود آژانس در سال  های گذشته تا 
کنون ایران ارتباط کاملا درست و منطقی با 
آژانس داشته و همیشه آژانس از پایبندی ایران 
به ان.پی.تی و فعالیت های صلح آمیز هسته ای 
ایران قدردانی کرده است. حال اینکه برخی 
کشورها با تحرکات و تحریکاتی بخواهند آژانس 
یا مدیر کل آن را تحت تاثیر و فشار قرار دهند که 
گزارش یا قطعنامه ای علیه کشورمان صادر کنند 
امری است که پاسخ محکم کشورمان را در پی 

خواهد داشت. 
 آغاز نشست شورای حکام

نشست فصلی شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی روز گذشته در حالی آغاز به کار کرد 
که سه کشور اروپایی عضو توافق هسته ای ایران و 
ایالات متحده گویا قصد دارند تا قطعنامه ای را بر 
اساس ادعاهای ساختگی رژیم صهیونیستی علیه 
جمهوری اسلامی ایران ارائه کنند. این نشست 
با حضور 35 عضو این شورا در ساختمان موسوم 
به »مرکز بین المللی وین« در حال برگزاری است 
و تا روز پنجشنبه ادامه دارد. محمدرضا غائبی 
سرپرست نمایندگی دائم ایران نزد سازمان های 
بین المللی در وین از طرف کشورمان در این 
نشست حضور دارد. آنچه مسلم است ایران و 
آژانس بین المللی انرژی اتمی اسفند ماه سال 
گذشته در پی سفر رافائل گروسی به تهران 
توافق کردند تا مسائل ادعایی بر اساس نقشه راه 
مشخصی ظرف مدت حداکثر سه ماه حل و فصل 
شود. در نتیجه رایزنی های فشرده صورت گرفته، 
سازمان انرژی اتمی ایران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی بیانیه مشترکی را در خصوص سرعت 
بخشیدن و تقویت همکاری ها و گفت وگوهای 
بین خود برای حل و فصل موضوعات صادر 
کردند. اما گروسی هفته پیش با انتشار گزارشی 
یکسویه و تحریک آمیز ادعا کرد که ایران در 
ارائه پاسخ های »معتبر فنی« به سوال های این 
سازمان درباره پیدا شدن مواد هسته ای در سه 
مکان اعلام نشده، ناکام بوده و به این ترتیب 
مسائل پادمانی که قرار بود در هماهنگی با توافق 
اسفند ماه گذشته میان ایران و آژانس حل و فصل 
شود، باقی مانده است. در همین راستا سه کشور 

اروپایی عضو برجام موسوم به تروئیکا )انگلیس، 
آلمان و فرانسه( و ایالات متحده آمریکا در نتیجه 
رایزنی های اخیر با مقام های رژیم صهیونیستی 
قصد دارند تا پیش نویس قطعنامه ای را علیه 

ایران به آژانس ارائه دهند. . 
 روش تهدید را دنبال کنند، مسئول 

همه عواقب آن هستند
وزیر امور خارجه با بیان اینکه بانیان قطعنامه 
ضد ایرانی، مسئول همه عواقب تهدیداتشان 
هستند، تاکید کرد: توافق در دسترس است؛ اگر 
آمریکا و سه کشور اروپایی واقع بین باشند. حسین 
امیرعبداللهیان در توییتر نوشت: با جوزف بورل 
در مورد مذاکره برای لغو تحریم ها و چگونگی 
ادامه آن رایزنی کردیم. وزیر امور خارجه تاکید 
کرد: اگر بانیان قطعنامه ضد ایرانی در آژانس 
بین المللی انرژی اتمی)IAEA( روش تهدید را 

دنبال کنند، مسئول همه عواقب آن هستند.. 
 پاسخ هایمان به آژانس دقیق بوده است

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با اشاره 
به اینکه آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
گزارش های اطلاعاتی دشمنان و در راس آن ها 
اسرائیل استناد می کند تاکید کرد: پاسخ هایی 
که تاکنون به آژانس دادیم دقیق بوده است. 
محمد اسلامی، گفت: مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی اراده جدی برای قانع کننده توصیف 
کردن پاسخ های ما ندارد. اسلامی بیان کرد:  
قطعنامه ای که برخی در شورای حکام برای 
رسیدن به آن تلاش می کنند اوضاع جدیدی را 
به وجود نخواهد آورد. آژانس باید نفوذ سیاسی 
در داخل خود را متوقف کند و به قوانین پایبند 

باشد.

»آرمان ملی« تحرکات پیرامون برنامه هسته ای ایران را بررسی می کند

آغاز نشست شورای حکام تحت تاثیر تحرکات غربی ها
     وزیر امورخارجه: بانیان قطعنامه ضد ایرانی روش تهدید را دنبال کنند، مسئول همه عواقب آن هستند

آرمان ملی: رئیس جمهور سازمان حفاظت 
محیط زیست را مکلف کرد تا در دوگانه ها و 
چالش های محیط زیستی کشور با پشتوانه 
کارشناسی دقیق و قوی وارد میدان شده و اجازه 
ندهد این چالش ها در اذهان و افکارعمومی به 
حال خود رها شود. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
دوشنبه در اولین جلسه شورای عالی محیط 
زیست در دولت سیزدهم نقش این شورا را در 
زمینه اجرای موثر سیاست های محیط زیستی 
بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: این شورای عالی 
به اعتبار جایگاه و اعضای حقوقی و حقیقی که 
دارد، پشتوانه حقوقی محکمی برای سازمان 
حفاظت محیط زیست است و می تواند به رفع 
موانع و مشکلات پیش روی پیشبرد سیاست ها 
و برنامه های این سازمان کمک شایانی کند. 
رئیس جمهور با بیان اینکه آمادگی دارد هر 
زمان که نیاز بود جلسات شورای عالی محیط 
زیست را برگزار کند، افزود: با تکیه بر اسناد 
بالادستی، از جمله قانون اساسی که اجرای هر 
گونه سیاست توسعه ای را فرع بر حفاظت از 
محیط زیست قرار داده، سیاست های ابلاغی 
رهبر معظم انقلاب و سایر قوانین موضوعه 
راهکارهای تسهیل و تسریع در اجرای موثرتر 
وظایف و تکالیف سازمان حفاظت محیط زیست 
را تدوین و به جلسات این شورا ارائه کنید تا 
بررسی و تصویب شود. رئیسی با اشاره به اینکه 
شورای عالی محیط زیست به اعتبار جایگاه 

فراقوه ای و حضور مسئولانی از دستگاه ها و 
نهادهای مختلف می تواند به رفع چالش های 
اجرایی سازمان حفاظت محیط زیست کمک 
کند، اظهار داشت: سازمان حفاظت محیط 
زیست مرزدار و مرزبان زیست بوم کشور است، 
لذا لازم است با احصاء دقیق مسائل و چالش های 
مرتبط، در عین حالی که بر روی خطوط قرمز 
خود محکم ایستادگی می کنید، از ایجاد مانع 
غیرضرور در مسیر پیشرفت کشور نیز پرهیز 
کنید. رئیس جمهور همچنین پیشنهاد کرد برای 
پیگیری موضوع ریزگردها یک شورای منطقه ای 
حفاظت از محیط زیست تشکیل و این مشکل 
با محوریت کشورمان و با مشارکت کشورهای 
منطقه پیگیری و حل و فصل شود. رئیسی درباره 
همکاری های محیط زیستی با سازمان های 
بین المللی نیز تصریح کرد: در استفاده از تجارب 
دیگران هیچ محدودیتی نداریم، اما در عین 
حال در نظر داشته باشید که اسناد و نسخه های 
تدوین شده از سوی دیگران باید پیش از اجرا 
مورد بررسی و تطبیق دقیق با الزامات و اقتضائات 
زیست بوم کشور قرار گیرند. رئیس جمهور با 
بیان اینکه از همکاری با سازمان های بین المللی 
استقبال می کنیم، خاطرنشان کرد: در مورد 
مسائل مختلف محیط زیستی و چالش های 
زیستی برنامه های توسعه ای، نظرات کشورمان 
را کاملا کارشناسانه و بر اساس مبانی و اصول 
مورد قبول جمهوری اسلامی ایران در مجامع 

همچنین  رئیسی  کنید.  مطرح  بین المللی 
سازمان حفاظت محیط زیست را مکلف کرد تا 
در دوگانه ها و چالش های محیط زیستی کشور و 
اجرای طرح های اقتصادی با پشتوانه کارشناسی 
دقیق و قوی وارد میدان شده و آنها را رفع کند 
و گفت: امروز درباره مسائل مختلفی از جمله 
صید ترال در کشور، مساله تولید خودرو، موضوع 
میانکاله و مسائل مشابه دیگر ابهاماتی در اذهان 
و افکار عمومی وجود دارد که باید به آن پاسخ 
متقن داد. رئیس جمهور از دبیرخانه شورای عالی 
حفاظت محیط زیست خواست که مسائل و 
چالش های این عرصه را در همکاری با سایر 
دستگاه های ذیربط مورد بررسی دقیق قرار داده 
و نتیجه این بررسی ها را برای تصمیم گیری 
دهد.  قرار  شورای عالی  اختیار  در   نهایی 
در اولین جلسه شورای عالی محیط زیست 
کلان  سیاست های  اساسی  محورهای 
محیط زیستی کشور، از جمله هماهنگی و 
هم افزایی دستگاه ها برای رفع چالش های آب، 
ریزگردها، حفاظت از جنگل ها و تالاب ها و 
نیز رفع چالش های سیاست های توسعه ای 
 و محیط زیستی مورد بررسی قرار گرفت. 
ایجاد شورای منطقه ای محیط زیستی برای 
پیگیری مشترک معضل ریزگردها و بررسی 
چارچوب ارزیابی راهبردی محیطی برای ارزیابی 
اثرات محیط زیستی طرح های توسعه ای از 

مصوبات جلسه امروز بود. 

رئیس جمهور: 

سازمان حفاظت محیط زیست چالش ها و دوگانه های 
محیط زیستی را برطرف کند

پیش بینی مجوزهای لازم 
برای تخریب متروپل 

معاون اجرایی رئیس جمهور در جریان 
بازدید از متروپل تشکر از اقدامات صورت 
گرفته در زمینه آواربرداری، اظهار داشت: 
لازم است از تلاش های ارزنده مسئولین 
استان و مسئولین کشوری در خصوص 
امداد و نجات و آواربرداری صورت گرفته 
تقدیر و تشکر کنم. سید صولت مرتضوی 
عنوان کرد: حادثه متروپل، حادثه تلخی 
بود که به موجب گزارش ها 38 نفر از 
هموطنان عزیزمان جان شیرین خود را 
از دست دادند و تعدادی هم آسیب دیدند 
و مجروح شدند. آقای رئیس جمهور در 
بازدیدی که داشتند دستورات لازم را 
صادر کردند. حسب دستور رئیس جمهور 
در ایام نوروز به منظور بررسی پیشنهادات 
استان خوزستان، در خصوص طرح 
توسعه همه جانبه شهرهای آبادان و 
خرمشهر به استان خوزستان آمدیم تا در 
برنامه ریزی مدون مشکلات شهرستان ها 
را احصا کنیم و اعتبارات لازم پیش بینی و 
قدری از مشکلات مرتفع شود. فرماندهی 
عملیات در این حوزه با استاندار است که 
خوشبختانه با تدبیر پیش رفتند و قرارگاه 
خاتم الانبیا به عنوان پیمانکار وارد منطقه 
اروند شد و دستگاه های اجرایی وارد 

عمل شدند. 


